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 الملخص:
هدفت الدراشة الحالية الى إختبار أجر القيهة الإقتطادىة المضافة هالكلفة الإشتبدالية على أشعار أشهم الشركات المصاههة العانة 

المدردة في شوق عهان المالي . تم دهع البياىات نو خلال القوائم المالية الصيوىة للشركات المصاههة العانة الطياعية الطياعية 
المدردة في شوق عهان المالي هالتي اختيرت على أن تكون أشهم الشركة قد تم تداهلها خلال فترة الدراشة، هتوفر أشعار الاػلاق لأشهها 

تكون فاعلة هلم تتعرض للإػلاق أه التطفية، إضافة إلى أن تكون الشركة ػير ندنذة نع شركات أخرى ه للفترة ) ىهاىة كل شية، هعلى أن 
Panel( التي تيدرج تحت نصهى بياىات )2005-2015  Dat a(ه تتضهو بعد الزنو. )Ti me Seri es Dat a ه قد أشارت اختباراتها الأهلية الى أن .)

Fi)اشتخدام ىهوذج التأجير الحابت  xed Ef f ect(ه ىهوذج التأجير العشوائي )Random Ef f ect ،ىهحلان أفضل طرىقة إحطائية لإختبار فرضياتها )
E – Viه ضهو إطار برىانخ  ews  الإحطائي. أشارت ىتائخ الدراشة الحالية إلى هدود تأجير إىذابي لكل نو القيهة الإقتطادىة المضافة هالكلفة

هم . بالإضافة إلى هدود تأجير إىذابي لمعدل اليهو في المبيعات في تأجيرً على أشعار الأشهم . أنا باليصبة الاشتبدالية  على  أشعار الأش
 لمتؼير حذم الشركة ، فلم ىبلغ تأجيرً على أشعار الأشهم نصتوى الدلالة الإحطائية. 

القرارات الإشتحهارىة ه التهوىلية شليهة، بحيث تيعكس توضي الدراشة الحالية بياءا" على اليتائخ التي تم التوضل اليها، بأن تكون دهيع 
 بشكل إىذابي على كل نو القيهة الإقتطادىة المضافة ه على كلفة الإشتبدال .

 الصناعية المساهمة الشركات المالي, عمان سوق,  الإستبدالية الكلفة,  المضافة الإقتصادية القيمة  كلمات مفتاحية:  

The Impact of Economic Value Added and Replacement Cost on the Stock Price for listed 
Companies on Amman Stock Exchange 

Abstract: 
The aim of current study is to test the impact of the Economic value added and the replacement cost on the Stock Price 

for listed companies on the Amman Stock Exchange.  The data were collected through the annual financial statements 

of the industrial Jordanian public companies, were negotiated during the study’s period, and the closing prices of their 

shares were available. In addition to, that the companies were not merged with other companies for the period (2005 to 

2015), which are listed under the term (Penal Data) which includes (time series data)  

Their initial tests indicated that the use of the model of (fixed effect) and (Random Effect) represents the best statistical 

method to test their hypotheses, within the framework of the statistical E- Views. The results of current research reached 

to positive effect of the economic value added on the stock prices for the firms. Furthermore, there is a positive effect of 

the replacement cost on the stock prices for the firms. In addition to, the growth rate in sales has positive effect on stock 

price; while the company size hasn’t any effect on stock price. Lastly, current study recommends, based on the results 
reached, that all investment and financing decisions are sound, reflecting positively on both the economic value added 

and the cost of replacement.  

 

Keywords: Economic Added Value, Replacement Cost, Amman Stock Exchange, Industrial listed Companies. 
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